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zpravodaj zastupitelstva Obce Březno

Dámy a pánové, vážení spoluobčané a milé děti, 
rok 2010 byl pro celou obec a přilehlé osady rokem velice náročným, ale úspěšným. Zrealizovali jsme vý-
znamné investiční akce a společnými silami zviditelnili obec v našem regionu i za jeho hranicemi. Chtěl 
bych vám všem touto cestou poděkovat za to, že nejste k dění v obci lhostejní, že se o život v obci zajímáte 
a samozřejmě svým jednáním a chováním tu naši vesničku zvelebujete. Ve vedení obce cítíme, jak je většina 
z vás hrdá na to, že žijete právě v Březně.

INVESTICE

Je konec roku a v tomto období se většina z nás ohlíží za uplynulým obdobím.

Jen v krátkosti se zmíním o nejvýznamnějších investičních akcích, které se v roce 2010 realizovaly. 

Dokončili jsme zasíťování 27 parcel pro výstavbu rodinných domků. Celá akce je již po kolaudaci a je vyhlá-
šen záměr prodeje a probíhá schvalování prodeje prvních parcel. Prodejní cena činí 450 Kč za 1 m2. 

Další velkou investicí byla rekonstrukce mateřské školy. Zahájení stavby proběhlo v polovině června a do 
provozu byla dána 20. září 2010. Klobouk dolů před dodavatelskou fi rmou, která velice zodpovědně přistu-
povala k zadané práci a jen díky ní se dílo podařilo dokončit v daném termínu. V den otevřených dveří se 
mohl každý přesvědčit, v jakém prostředí budou paní učitelky pečovat o naše děti. 

Zahájili jsme rekonstrukci ulic Husova a Partyzánská. Tato akce měla být dokončena do listopadu, ale vzhle-
dem k tomu, že se kompletně musel vyměnit vodovodní řad, se termín prodloužil do roku 2011. Jakmile 
počasí dovolí, položí se balená směs na silnici, chodníky a v závěrečné fázi se dokončí záchytné odvodňovací 
systémy z polí. Povrchovou úpravu komunikací zrealizujeme do června 2011. 

V květnu bylo zahájeno zateplení a následná nástavba na panelové domy v ulici Zahradní. Zde vznikly další 
čtyři byty. Tato stavba byla dokončena v termínu a byty v tuto dobu přidělujeme zájemcům. To, zda se stav-
ba architektonicky podařila, nechám na vašem posouzení. Během několika týdnů se musíme rozhodnout, 
zda chceme pokračovat na dalších domech s nástavbami nebo jen se zateplením. Zajímal by mě i váš názor. 
Malá poznámka! Rada obce schválila výši nájmu za jeden metr čtvereční podlahové plochy ve výši 45 Kč. 

Další 4 byty a zateplení panelového domu na Zahradní
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Slyším v obci hlasy, které říkají: „To je vysoký nájem!“ Vysoký??? Vždyť v našem regionu se pohybují ceny 
nově postavených bytů od cca 60,- do 90,-Kč. Stanovili jsme tedy cenu vysokou? 

Byla dokončena demolice bývalých kasáren v Nechranicích. Vybudovali jsme nové dětské hřiště. Dokončili 
jsme projekty a vyřídili stavební povolení na revitalizaci parku, přestavbu kotelny, na hasičskou zbrojnici. 
Je připravena technická dokumentace na zateplení školy u náměstí a jídelny s tělocvičnou, na zateplení 
obytného domu č.p.37 a bytové domy v Nechranicích. Je rozpracován nový územní plán, který by měl být 
schválen v roce 2011. Byly dokončeny a připraveny do prodeje parcely na Modré štice. Tato oblast je určena 
k rekreaci. 

O dalších a dalších směrech vývoje obce bude rozhodovat nově zvolené zastupitelstvo. 

Složení a funkce zastupitelů – zvolených ve volbách 15. a 16.10. 2010 – členů výborů a komisí – seznam dle 
abecedy:

Andonov Miroslav – zastupitel 
Buzková Zdeňka Mgr. – neuvolněná místostarostka 
Čížkovský Pavel – člen rady 
Fučilová Eva PhDr. – člen fi nančního výboru 
Hlavatý Roman – člen rady 
Kučera Jan – předseda komise pro životní prostředí a dopravu
Kučera Jiří – člen rady 
Krutský Martin Ing. – člen kontrolního výboru
Lacinová Sonja MUDr. – zastupitel
Lískovec Marcel – člen komise pro životní prostředí a dopravu
Rezek Jan – zastupitel 
Šístek Bedřich Mgr. – předseda kontrolního výboru
Tichý Stanislav – předseda fi nančního výboru
Tomsa Václav Ing. – zastupitel
Valenta Zdeněk – uvolněný starosta 

Potok v bílém hávu
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Dále pracují ve výborech a komisích tito spoluobčané:

Kotyková Jaroslava – členka fi nančního výboru 
Burešová Alena – členka kontrolního výboru
Krutský Rudolf starší – člen komise pro životní prostředí a dopravu

Přeji tímto ještě jednou všem zvoleným zastupitelům hodně úspěchů při práci a děkuji všem občanům, kteří 
přišli k volbám a vyjádřili tím, jakým směrem se má naše obec ubírat. 

VESNICE ROKU

Nyní ještě k vítězství obce v soutěži Vesnice roku. Jistě vzpomenete na slavnostní předání Zlaté stuhy 
z rukou hejtmanky Ústeckého kraje. Tím však soutěž zdaleka neskončila. Proběhlo celostátní kolo, kterého 
se naše obec rovněž zúčastnila a získala cenu za rozvoj kulturního života v obci. Slavnostní předání cen 
celostátního kola soutěže Vesnice roku proběhlo v Praze. Této významné akce jsem se zúčastnil já a Zdeňka 
Buzková. 

Dne 8.12.2010 jsme navštívili SENÁT a PARLAMENT ČR. Zde jsme obdrželi grafi cký list – mimořádné 
ocenění celostátní komise. Poté jsme byli přijati PREZIDENTEM ČESKÉ REPUBLIKY a převzali od něj 
další gratulace. V odpoledních hodinách nás očekávala předsedkyně POSLANECKÉ SNĚMOVNY – Miro-
slava Němcová, která nám předala PAMĚTNÍ LIST. Setkali jsme se také s předsedou vlády Petrem Nečasem. 
Ten všem popřál hodně úspěchů a poděkoval za práci, kterou odvádíme ve svých obcích. 

Se Zdeňkou jsme se domluvili, že o tomto dni vás budeme podrobně informovat, a proto jsme si vše dů-
kladně zaznamenali a zdokumentovali. V současné době veškerý materiál zpracováváme a v příštím čísle se 
dozvíte, jak celé setkání s politiky probíhalo. Budete-li chtít, uděláme na toto téma i besedu. 

Musím vám také říci, že jsme hovořili o naší obci s jednotlivými představiteli státu i s prezidentem republiky 
a vzbudili jsme u nich touhu poznat Březno, jeho osady a hlavně lidi, kteří zde žijí. 

Přebírání ceny „Vesnice roku“ v Senátu ČR
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PODĚKOVÁNÍ

Děkuji všem, kteří pomáhají s úklidem sněhu, zvláště pak zaměstnancům úřadu. Bez jejich včasného úklidu 
by nám tento kalamitní stav přinesl nemalé potíže. 

Vážení spoluobčané, je čas Vánoc, čas klidu a pohody. Přeji vám všem jen to nejlepší, mnoho štěstí, 
zdraví, pohody a spokojený život v naší obci.

Za celé zastupitelstvo, za pracovníky úřadu

………………………..

Zděnek Valenta, starosta obce

Plán činnosti komise pro kulturu a sport na rok 2011
1. Vítání občánků
2. Ples OÚ – 21.1.2011
3. Jazykový kurz  anglického jazyka pro  pokročilé – každé pondělí
4. Zprostředkování nákupu sazenic muškátů – objednávky do konce února
5. Masopust 
6. Kurz fl oristiky – velikonoční doplňky
7. Večer pro ženy – březen
8. Večer pro muže – únor
9. Zájezd do 3D kina – Jirkov
10. Divadelní představení pro děti – Most
11. Když hvězdy tančí ve Březně – přehlídka uměleckých tanců
12. Cvičení pro ženy – ZUMBA
13. Cvičení pro ženy – kondiční cvičení

Zahradní pod sněhem
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14. Výlet do blízkého okolí 
15. Březno Oukej 18.6.2011
16. Přehlídka dechových kapel – 2.7.2011 od 15.00 
17. Turistický pochod
18. Dopravní hřiště – soutěže pro děti
19. Den dětí
20. Indiánské léto – 9.7.2011
21. Kurz keramiky pro děti i dospělé – červenec
22. „V žáru letní noci“ – 23.7.2011 od 20.00 – letní veselice 
23. Sjezd řeky Ohře na raft u i kanoi – červen–srpen
24. Pouť – 13.8.–14.8.2011 ?
25. Navázání kontaktu s partnerskou obcí a školou v Německu
26. Soutěž: O nejlepší květinovou výzdobu
27. Přednášky
28. Blahopřání – jubilanti
29. Stezka odvahy 
30. Hubertova jízda
31. Koncert skupiny Zlej sen a Silentium 24 – listopad
32. Taneční skupina – nácvik předtančení
33. Posezení s harmonikou
34. Večer se starostou
35. Beseda nad kronikou obce
36. Posvícenská zábava – 14.10.2011
37. Výroba adventního věnce 
38. Rozsvícení vánočního stromku – 1.12.2011  od 17.00
39. Zpívání v kostele – 18.12.2011  od 17.00
40. Divadelní představení v Městském divadle v Mostě
41. Zájezd – divadelní představení v Praze

Zima v Březně
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Rozsvícení stromečku
Přívaly sněhu, mráz a opět mráz! V tomto duchu se nesly přípravy na tradiční rozsvícení vánočního strom-
ku. Počasí nám příliš nepřálo, ale náladu nikomu nepokazilo. Vystoupení dětí z „mateřinky“, písně, které 
zazpívaly ženy ze Silentia 24 a doprovod kapely Zlej sen zahřály každého u srdce. Ruce si mohli návštěvníci 
ohřát o kelímek horkého svařeného vína nebo talíř polévky. Živý řetěz, který jsme vytvořili, měl symbolizo-
vat naši společnou práci pro obec. Stromeček se rozsvítil a nad hlavy všech přítomných vylétly první světlice 
ohňostroje. Společně jsme přivítali vánoční čas a společně se s ním můžeme rozloučit o půlnoci na silvestra 
opět na náměstí. Přijďte na půlnoční ohňostroj. Poznámka: „Šampaňské s sebou!“

K prvnímu kroku v roce 2011 vás srdečně zve vedení obce 

Zděnek Valenta a Zdeňka Buzková

Rozsvícení vánočního stromečku
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Výroba adventních věnců
Před první adventní nedělí se sešlo více než 30 žen v sále restaurace U Rybníčka. Pod vedením zkušených 
fl oristek si ženy mohly vyrobit adventní věnec. Obecní úřad uhradil korpus věnce. Ozdoby a barvy svíček 
si ženy volily dle svého vkusu. Všechny adventní věnce byly opravdu krásné a v současné době přispívají 
v jednotlivých domácnostech k slavnostní předvánoční náladě. 

Výroba adventních věnců
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Večerníčci, 
tak můžeme říkat malým předškolákům, které spojuje láska ke knize. Tito malí čtenáři rádi poslouchají 
pohádky a kreslí úžasné obrázky.

Milí spoluobčané,
prožíváme vánoční čas, a tak se nebudu rozepisovat o tom, jak se nám v srpnu povedla pouťová zábava 
(ostatně jako celá pouť), ani o tom, jak úžasné dýně vyrobily děti, ať už samy nebo za pomoci rodičů, na 
říjnový haloween a ani o tom, jak pěkná a zase trochu jiná byla letošní mikulášská nadílka.

Chtěla bych vám jménem celého SRPDŠ popřát krásné Vánoce, hodně zdraví v celém příštím roce a hlavně, 
ať vám celý příští rok slouží zdraví a daří se vše, na co sáhnete.

Romana Springsová
předsedkyně SRPDŠ

Večerníčci
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Vážení sportovní fanoušci,
po podzimní části sezóny, kdy naše A mužstvo skončilo v tabulce na 6. místě, budeme trénovat v místní 
sportovní hale. Do přípravy se zapojují i hráči z B mužstva. V lednu pojedeme na zimní soustředění. Přihlá-
sili jsme se na turnaj do Postoloprt. Tam budeme hrát celý únor a březen. Náš klub má ještě dvě žákovská 
družstva. I jim začala zimní příprava. Žáčci se schází dvakrát týdně v hale. Na leden a únor jsme také přihlá-
šení na zimní turnaje v Chomutově. „Stará garda Březno“ hraje 26.12. vánoční turnaj v místní hale.

Výbor TJ Sokol Březno přeje všem členům, hráčům, hráčkám a fandům březenské kopané pohodové 
 Vánoce a šťastný nový rok 2011.

Karel Kříž

Kostel sv. Petra a Pavla v Březně
Vážené dámy, pánové a milé děti, je mi velkou ctí, že vás mohu psaným slovem přivítat v kostele sv. Petra 
a Pavla ve Březně. Mé jméno je Dana Štréblová a pokud mi to dovolíte, ráda bych vám sdělila něco k historii 
obce a kostela.

První písemná zmínka o obci Březno pochází z roku 1281. Nachází se ve smlouvě mezi Chotěborem 
z Račic a řádem Německých rytířů. První zmínka o farním kostele však pochází z roku 1352. V té době 
zde již zřejmě stojí dřevěná budova kostela na nevelkém písčitém pahorku. V pobělohorské době, kdy 
získal panství Ahníkov a k němu náležící městys Březno rod Martiniců, se na nějaký čas kostelu nevedlo 
dobře, jelikož kostel značně chátral. Toto chátrání bylo zaviněno věčnými dohady o patronátním právu 
nad kostelem. Martinicové o něj dlouho usilovali, ale bezvýsledně, neboť chomutovští jezuité se tohoto 
práva nechtěli vzdát. Patronátní právo totiž vymezovalo to, že ten kdo má patronát, si může do svého 
kostela také vybírat kněze. Kostel tedy chátral a nebylo možné zde provádět mše. Bylo to i velkou ostudou 

Žáčci TJ Sokol s reprezentantem Janem Rezkem
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pro obě uvedené strany, jelikož v té době mělo Březno pověst proslulého poutního místa. Je psáno, že 
sem chodívala procesí z velkých dálek, aby zde mohla spatřit zázračnou sochu Panny Marie, umístěnou 
v té době v hřbitovní kapli na severním okraji městečka. Tato zázračná socha Panny Marie byla později 
přenesena do tohoto barokního kostela sv. Petra a Pavla. Legenda o této soše vypráví, že zuřící čeští kacíři 
(husité) ji vhodili do hluboké jámy nebo studně. Když ji zde pak jeden klerik (řeholní příslušník) našel, 
měla obličej, hrdlo a ruce pokryté krvavými skvrnami. Nyní je tato socha zapůjčena Oblastnímu muzeu 
v Chomutově a krášlí Gotickou expozici severních Čech umístěnou na radnici. Datována je do 3. čtvrtiny 
15. století. Význam Března, jako jednoho z center barokního mariánského kultu v Čechách, dokládají 
i časté zmínky v soudobé náboženské literatuře o Panně Marii a jejím základním díle „Mariánském atla-
se“ Augustina Sartoria z roku 1717. 

Po tom, co ustaly spory o patronát a došlo ke smírnému urovnání věcí, smlouvou ze dne 25.9.1737 po-
stoupil rektor chomutovské koleje Karel Kollisch patronátní práva k Březnu rodu Martiniců, konkrétně 
Janu Josefu Karlovi z Martinic. Po jeho smrti, dne 23.10.1738, zdědil panství Ahníkov a spolu s ním 
i Březno s patronátními právy jeho syn František Michael z Martinic.

Začalo se s přípravami na stavbu nynějšího kostela sv. Petra a sv. Pavla. Na příkaz hraběte Františka 
Michae la z Martinic byla stará budova kostela pro chatrnost snesena. Byly vybudovány nové základy 
a na den 13.5. 1739 se uskutečnilo položení základního kamene. U tohoto aktu byl přítomen, (jak bylo 
napsáno na dokumentu, který byl vyňat z kupole jižní věže při opravách 5.9.2000) „slavný stavitel Johann 
Anton Dientbenhofer z Prahy“. Z tohoto zápisu nám byla přenechána malá záhada – v této době nebylo 
neobvyklé, že zapisovaná jména byla takříkajíc zkomolena, takže je docela dosti dobře možné, že archi-
tektonické plány jsou od stavitele věhlasného jména Kiliána Ignáce Dientzehofera. 

Kostel sv. Petra a Pavla
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Stavba chrámové lodi 

Stavební práce pak probíhaly pod vedením stavebního mistra Jana Kryštofa Kosche z Kadaně, který byl 
narozen ve Zvoníčkově a křtěný 8.7.1698. Byl poddaným kláštereckého panství – stejně jako jeho rod. 
Z tohoto poddanství je propuštěn ve stáří třiceti let a odebírá se do Kadaně. Zde získává měšťanské právo 
a 29.3.1728 je přijat jako zednický mistr kadaňského zednického cechu, načež se 15.11. 1729 žení. V Ka-
dani žije až do své smrti roku 1778. Pohřben je ze svého domu čp.175.

Stavba kostela probíhala v dramatickém období, což mělo vliv na stavební práce a jejich několikaleté zdr-
žení. Je popisováno, že k základům chrámu bylo použito dubových pilotů. Hrubá stavba chrámu bez věží 
trvala 11 let a skončila v roce 1751. Stavební kámen se lámal v panských dolech v Černovicích a Čermíkách. 
Kameny před zděním upravoval do konečné podoby mistr František Oswald z Černovic. Ke stavbě bylo 
použito cihel vyráběných v prunéřovské cihelně. V letech 1743–1751 se jich spotřebovalo téměř 215 000.

Dřevo na krovy pocházelo z vrchnostenských lesů u Stráže nad Ohří. Po řece se plavilo do Kadaně a k je-
ho další dopravě do Března bylo potřeba celkem 138 povozů. Krovy zhotovil v roce 1747 tesařský mistr 
Josef Zoth z Kadaně. Pokrylo je přes 35 000 prejzů, rovněž vypálených v Prunéřově.

O zasklení se v letech 1750–1752 postaral sklenářský mistr Hans Michael Hosl z Místa.

Vnitřní úpravy

Vybavení kostelního interiéru bylo především záležitostí uměleckých řemeslníků. Dveře, skříně a 16 chrá-
mových lavic vyrobil truhlář Josef Krauscher z Vikletic. Zhotovení dřevěných plastik, oltářních stolů, kaza-

Kostel sv. Petra a Pavla
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telny, křtitelnice a tumby bylo svěřeno kadaňskému sochaři Karlu Lazariusovi Waizmannovi (někdy též psa-
nému Waitzmann – Weitzmann). Pocházel z rakouského Grazu ve Štýrsku, kde se narodil okolo roku 1714. 
Patří k nejznámějším barokním sochařům regionu. Tuto výzdobu vyhotovil kolem roku 1757. V 80 letech 
předal svoji dílnu synu Antonovi a v 81 letech zemřel coby emeritní obecní starší města Kadaně. Společně 
s ním pracoval na výzdobě 4 postranních oltářů a kůru pozlacovač a štafíř Jiří Rohler z Radonic.

Umělci podílející se na výzdobě nepocházeli jen z okolí Března. Kostelní stěny a klenbu ve tvaru české 
placky vyzdobil freskami Pádu pyšných andělů pražský dvorní malíř František Ferdinand Müller, který 
studoval na Akademii výtvarných umění v Mnichově.

Mramorové části hlavního oltáře jsou dílem Jana Kryštofa Hamervogla z Litoměřic. Oltářní obrazy 
pocházejí z dílny malostranského malíře Jana Jiřího Smieda. Dalších sedm pláten, které v kostele byly, 
namaloval mistr Eliáš Dollhoph z Horního Slavkova.Varhany zhotovil v roce 1758 Josef Ignác Smiddt 
z Lokte (vydržely nám 230 let a bohužel v naší době je poničil nezdárný výtečník).

Vysvěcení 

I přes nepřízeň doby stavba kostela pokračovala a od roku 1762. Staviteli Koschovi pomáhal i stavební 
mistr Eisenberger z Března. 

V únoru 1763 začal hrabě Martinic s přípravami velkolepého slavnostního vysvěcení chrámu, k němuž došlo 
o necelé tři měsíce později 8.5.1763. Vysvěcení muselo být velkolepým zážitkem. Zúčastnili se ho nejen obyvatelé 
Března, ale také šlechtici a celá řada duchovních kněží od vesnických, až po nejvyššího duchovního hodnostáře 
českého království – pražského arcibiskupa Johanna Mauretia hraběte Manderscheida. Byl přítomen i hrabě 
F. M. Martinic se svou druhou manželkou Marií a její sestrou, které pocházely z hraběcího rodu Šternberků.

Přenesení sochy Panny Marie bylo provedeno pod vedením biskupa Johanna Andrease Kaisera, jenž vedl 
procesí vypravené z městečka ke hřbitovní kapli, v níž byla dosud uchovávána soška Panny Marie. Odtud ji 
do nového chrámu přenesli čtyři děkani z Chomutova, Kadaně, Radonic a Smečna. Ve Smečně měli Marti-
nicové svoji hlavní rezidenci. Kázání, které začalo poté, co byla socha Panny Marie instalována na hlavním 
oltáři, muselo být rozděleno kvůli velkému počtu účastníků do dvou míst. V závěru byla obřadně instalová-
na skleněná skříň zhotovená sochařem Waitzmannem, která měla ochraňovat sochu na jejím místě.

Rok 1763 byl ale i jinou událostí. V tom samém roce totiž utekl panský pokladník a správce březenského kostel-
ního fondu Antonín Danielis. Tato krádež zkomplikovala další stavební práce, protože v pokladně zbylo jen 21 
zlatých.  Nový kostel stál, ale v této době byl ještě bez věží. Plány pro výstavbu věží zhotovil v roce 1763 stavitel 
Jan Kryštof Kosch. Věže se stavěly postupně v následujících dvou letech. Krovy zhotovil tesař Jan Michael Taublig 
z Kadaně. Na výrobě klempířských doplňků, kovových křížů a na pokrytí věží se podílel kromě řemeslníků z Pra-
hy a ze Slaného i mědikotlář Josef Haas, klempíř František Hartl z Kadaně a zámečník Jan Lassig z Chomutova. 

Dětské hřiště v zimě
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Po dokončení byl na každou z věží slavnostně osazen vysvěcený kříž. V roce 1765 dospěla stavba nového 
chrámu v Březně svého úspěšného konce. 

A ještě jedna zmínka o člověku, který se narodil v našem kraji konkrétně ve Velké Krbici u Chomutova 4.9. 
1782. Byl jím Karel Hanl. Vysvěcen na kněze 8.9.1805. Od roku 1813 do r. 1821 byl farářem ve Březně. Poz-
ději se stal královehradeckým biskupem. Jmenován byl císařem Františkem I. dne 25.10.1831. Aby zanechal 
ve Březně po sobě památku, věnoval kostelu nové věžní hodiny za 616 zlatých. Stalo se to 15.1.1850.

Přeji Vám příjemný zážitek z vnímání důležité sakrální stavby našeho regionu a města Března.

Dana Štréblová

HOLETICE
Moje maminka věděla, že každý mužský je do vysokého věku hračička. Buď pořád někde něco kutí nebo 
něco sbírá. V mé sbírce je někde korespondenční lístek poslaný v r. 1910 hostinskému do Holetic. Napsaný 
je, jak jinak, německy. Paní Janáčková, která se v Holeticích narodila, prožila zde celý život a bydlí tady 
dodneška, vzpomíná, že její rodina byla, jako jediná v obci, české národnosti. To označení česká je trochu 
pofi derní, protože její maminka byla Němka. Po odsunu Němců to také byla jediná rodina, která zde zůstala. 
A jak se tady žilo smíšené rodině mezi tolika Němci? Dobře, dokud se neobjevili henleinovci. Henleinovští 
ordneři se rekrutovali především z rodin, dnes bychom řekli problémových, nepřizpůsobivých. Po válce se 
toho moc nezměnilo. Ordnery nahradily Rudé gardy. Místní lidé jim říkali rabovací…

Holetice, jak už název napovídá, nejsou původem německé. Svůj název dostaly od rodu Holeticů, který tady 
sídlil. Kde Holetici ke svému jménu došli, je trochu záhadou. Evidentně jejich jméno souvisí se slovem holý. 
V češtině bylo toto přídavné jméno dost často původem vlastních jmen, např. Holec, Holata, Holaš. Mohlo 
být také odvozeno od holota, což byli původně ubožáci, chudáci, žebráci, tedy lidé s holým zadkem. Němec-
ký název Holetitz je jen německá výslovnost českého názvu.

Dnešní Holetice představuje šest domů včetně bývalé hasičské zbrojnice postavené načerno začátkem padesá-
tých let. Se stavebním povolením se nikdo tehdy nezatěžoval, a tak katastrální úřad na tom místě ještě nedávno 
evidoval domek obecní váhy, která tam skutečně hned vedle stávala. Holetice ovšem nebývaly vždy taková 
malá osada. Ze všech jedenácti dosud existujících i zaniklých osad a obcí v působnosti současného obecního 
úřadu byly Holetice po Březně, Bránech a Střezově čtvrtou největší obcí. Od r. 1850 až do r. 1945 se počet oby-
vatel a počet domů prakticky neměnil. Žilo zde okolo 150 obyvatel v 31 domech. V tom byla nejen zmíněná 
hospoda, ale jak vzpomíná paní Janáčková, byl tady i kovář a dva velkostatky postavené v 17. století.

Kdy Holetice vznikly, není známo. Dokonce i současné údaje o první písemné zmínce se liší. Lexikon obcí 
z r. 1978 uvádí první písemnou zmínku z r. 1195. V tom případě by Holetice patřily mezi nejstarší obce 
na Chomutovsku. Pan dr. Rössler v chomutovských Heimatkunde z r. 1928 uvádí jako zdroj Codex iuris 
Bohemici a rok 1400. Zajímavé z hlediska příslušnosti do panství je, že Střezov a Holetice nikdy do chomu-
tovského panství nepatřily. Březno a Hořetice ano.

Silnice procházející dnes Holeticemi je pozůstatek hlavní silnice vedoucí kdysi přes Denetice a Hrušovany 
směrem do Žatce a dále do Prahy. Přes Hrušovany? Paní Janáčková mi vyprávěla, že tamtudy coby mladé 
děvče chodívala na taneční zábavy do Hrušovan. V Deneticích je přece křižovatka, doprava se odbočí přes 
přejezd do Hořetic, ale rovně se jde do Hrušovan. Vždyť jsem tam šla nedávno. Tak jsem ji naložil do auta, ať 
mi tu křižovatku ukáže. Paní zůstala paf, ono to „nedávno“ bylo podle stáří stromů, které tam rostly, nejméně 
před dvaceti, snad třiceti lety. Řada koprček rostoucích v tom lese ukazovala, že tady silnice skutečně byla. 
I můstek přes potok tam pořád je.

Schenk
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Železnice v Březně (2. část)

V první části jsem psal o počátcích železnice, jejím rozvoji za 1. republiky i po 2. světové válce. V tomto 
článku popíši vývoj železnice v Březně po roce 1989 do současnosti.

1.9.1990 byly paušálně zvýšeny všechny druhy jízdného v osobní dopravě o 100 %. Byla zavedena nová sle-
va pro důchodce ve výši 50 % z obyčejného jízdného a bezplatná přeprava občanů starších 70 let. Byly také 
zrušeny příplatky na spěšné vlaky. Tato výhoda byla však brzy zrušena.

1.2.1992 bylo na posun vagonů v Březně nasazeno elektrické hnací vozidlo

31.3.1992 byla ukončena činnost Závodního klubu železničářů v Chomutově. Budova dnes není využívána.

26.1.1994 – K zabezpečení dobrého spojení železniční přepravy byla v Březně dána do provozu síť radiostanic

7.–22.7.1994 proběhla kompletní rekonstrukce kolejí, výhybek a generální oprava přejezdů a jejich zabez-
pečení v celé stanici.

7.5.1996 byla ŽST Březno zrušena vlečka Dolů Nástup Tušimice – Merkur. Zbytek kolejí byl ponechán asi 
v délce 300m jako vlečka.

31.10.1998 byl ve výpravní budově stanice Březno instalován nový kotel ústředního topení na zemní plyn.

3.5.2000 – Zahájena stavba přeložky trati Březno u Chomutova – Chomutov za účasti zástupce parlamentu 
ČR Petry Buzkové, zástupců Severočeských dolů, Českých drah a Metrostavu. Zahájení proběhlo ve velkém 
stylu – slavnostní projevy, hostesky, slivovice tekla proudem. Slavnosti se zúčastnilo velké množství místních 
občanů. Stavba přinesla do obce nová pracovní místa, ale také zhoršení životního prostředí – spousta bláta, 
hluku a prachu.

Tunel měl být dokončen 1.1.2004. Přeložka je unikátní stavba. Jsou zde zastoupeny téměř všechny druhy sta-
vebních prvků používaných na železnici – tunel, mostní objekty, náspy, zářezy, výpravní budova v Droužko-
vicích. Celková délka tratě Březno – Chomutov je 7,109 km. 2 mosty, povolená rychlost vlaku do 100 km/h. 
Délka samotného tunelu je 1 758 m – nejdelší v ČR.

2003 – V měsíci květnu došlo při ražení tunelu k závalu. Zabezpečovací systém včas varoval, a tak nedošlo 
k obětem na životech, ale razicí stroj byl úplně zasypán. Stavba byla zastavena, termín 1.1. 2004 nemohl být 
dodržen.

2004 – Termín dokončení stavby stanoven na červen 2006. Tunel se razí od Droužkovic.

2005 – Na jaře další 2 závaly. Dochází k jednání mezi investorem a dodavatelem, hrozí úplné zrušení celé 
stavby. Nakonec termín dokončení posunut na rok 2007

19.4.2006 – Do traťové koleje Chomutov – výhybna Spořice byla vložena výhybka – odbočení na budova-
nou přeložku tratě.

20.10.2006 – Konečně proražen tunel na droužkovické přeložce.

16.3.2007 – Zahájena výluka traťové koleje Chomutov – výhybny Spořice a ukončen provoz na staré trati.

1.4.2007 – Zahájen pravidelný provoz na nové trati Březno – Chomutov – tunelová varianta. Stavba se pro-
táhla téměř o tři roky. Podle pracovníků geologického průzkumu, závaly při ražbě tunelu měly tři příčiny:

1. stará důlní dílna z 19. století
2. neúspěšný pokus o podzemní splynování uhlí ze 60.let 20. století
3. tekuté písky, ujíždějící jíly a podzemní voda.

V současné době je provoz přeložky bez problémů, ale vlakem cestuje stále méně lidí.

Mgr. Bedřich Šístek
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